
ACHTTIENDE VERGADERING, 

gehouden in het Departement van Binnenlandsche Zaken, 
op Dinsdag 14 September 1915, te 11 uur. 

Voorzitter de Heer BOS. 

Afwezig: de Heeren VAN VEEN en TROELSTRA. 

De VOORZITTER deelt mede, dat bericht van verhindering is 
ontvangen van den Heer VAN VEEN, voor heden en morgen. 

Goedkeuring 
notulen. 

Op voorstel van den VOORZITTER worden de notulen der 
17de vergadering vastgesteld. 

Voorstel der 
lilde Subcom

missie betreffen
de een nader ge-
wijzigden tekst 

van artiken, 
rondgezonden 

bij schrijvenvan 
26 Juli 1.1. 

Aan de orde is het voorstel van Subcommissie I I I , betref
fende een nader gewijzigden tekst van artikelen, in de 17de 
vergadering' aangenomen. 

De VOORZITTER meent, dat algemeene beschouwingen ach
terwege kunnen blijven. 

De Heer NOLENS meent, dat er nog opmerkingen van 
redactioneelen aard over sommig-e artikelen te maken zijn, 
zoo over art. 0, waarvan de tekst het quaestieus maakt of er 
met den VOORZITTER negen of tien leden zullen zijn. Hij 
hoopt, dat er nog gelegenheid zal wezen om veranderingen 
aan te brengen. 

De VOORZITTER geeft in overweging' redactioneele opmer
kingen ter kennis te brengen van het Bureau, opdat daar
mede bij de eindredactie kan worden rekening* gehouden. De 
Subcommissie heeft er nu niet "meer mede te maken. 

Artikel 21 
(gewijzigd). 

Overgegaan wordt tot de behandeling van bet nader ge
wijzigd art. 21. 

De Heer TYDEMAN, hoewel lid der Subcommissie, acht zich 
tot eene opmerking gerechtigd. Hij is gestuit op de woorden 
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,, af wij kende voorstellen der onderwijzers". Bedoeld schijnt: 
der onderwijzers, een advies alzoo afwijkend van dat der 
schoolhoofden. Aldus opgevat wordt er een wettelijke schei
ding* gemaakt tusschen onderwijzers en schoolhoofden. Zoo
danige scheiding moet men niet in de wet radiceeren. Dan 
krijgt men groepsvorming, terwijl afwijkende voorstellen van 
eenige onderwijzers, van eenige schoolhoofden, van één 
hoofd, van een minderheid van hoofden en onderwijzers van 
bijstand evenzeer denkbaar en toelaatbaar zijn. Zooals het 
nu geformuleerd is, is het niet de gvoede opvatting. 

De Heer VAN DER. MOLEN acht de gewraakte uitdrukking 
aan gerechtvaardigde critiek onderhevig'. Men heeft er ie 
veel aandacht aan gegeven, alsof het vanzelf spreekt, dat de 
onderwijzers van bijstand met afwijkende voorstellen zullen 
komen. Dat zal wel voorkomen, doch men moet er geen relief 
aan geven. Beter is het resultaat der besprekingen aan 
B. en W. over te leggen. Dan blijkt vanzelf wel of er een
stemmigheid over het leerplan was. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN acht de zaak eenvoudig. De 
redactie slaat op wat aan één school geschiedt. Het hoofd 
doet een voorstel en daarnaast kunnen afwijkende voorstellen 
komen. De woorden: ,,der onderwijzers" kunnen vervallen. 

De VOORZITTER ZOU de laatste woorden van het eerste lid 
willen lezen: ,,schoolopziener, zoo noodig gewijzigd vast
gesteld". 

De Heer ROODHUTZEN zegt, dat de woorden: ,,der onder
wijzers" in het artikel gebracht zijn om tegemoet te komen 
aan den invloed der onderwijzers van bijstand in de school. 
Schrapt men die woorden, dan rijst de vraag, van wie zijn 
de afwijkende voorstellen. 

De'Heer D E SAVORNIN LOIIMAN merkt op, dat toch in elk 
geval iemcmd ze moet doen. 

De VOORZITTER stelt de vraag of het niet beter is te lezen: 
,,na kennisneming van een verslag der besprekng" enz. Dan 
nemen B. en W. vanzelf kennis van afwijkende voorstellen. 

De Heer D E SA VORKEN LOHMAN acht dit uit een practisch 
oogpunt niet wenschelijk. Het geeft paperassen-omslag. Men 
moet voorstellen hebben. Als iemand het niet eens is met het 
leerplan moet hij maar een voorstel doen. 
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De VOORZITTER meent, dat men in de Toelichting' zon kun
nen aangeven, hoe afwijkende voorstellen ter kennis kunnen 
komen van de autoriteiten. 

De Heer VAN DER MOLEÏS geeft er de voorkeur aan, dat 
geen afwijkende voorstellen worden uitgelokt. B. en "W. en 
de schoolopziener moeten een gemotiveerd voorstel hebben 
en daaraan hebben zij meer. dan aan afwijkende voorstellen. 
Een résumé der besprekingen kan hun licht verschaffen. 
Dan wordt de procedure om tot een leerplan te geraken een
voudiger en neutraler. 

De Heer NOLENS wil moeilijkheden voorkomen. Men moet 
denken aan bezwaren tegen het leerplan van de zijde van 
onderwijzers van bijstand, wier wenschen niet zijn gevolgd. 
Staat men afwijkende meeningen toe, dan moet er ook ge
legenheid zijn ze te motiveeren en dan moet in het wets
artikel uitkomen van wie de afwijkende voorstellen afkom
stig zijn. 

De Heer ROODHUYZEN ziet een bron van veel ellende in. 
de vraag- wie het résumé der besprekingen geven zal. Doet 
dat het hoofd, dan zullen de onderwijzers klagen over het 
tendenzieuse van het résumé. In het systeem van den Heer 
VAN DER MOLEN heeft men een ambtenaar noodig voor het 
Tésumé. En bovendien legt men dan in het artikel de 
schoolvergadering vast, wat niet in de bedoeling der Sub
commissie lag. 

De Heer D E MEESTER is van meening, dat het schrappen 
van de woorden: ,,der onderwijzers" aan de geopperde be
zwaren tegemoet komt. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN is bereid dat over te nemen. 

De VOORZITTER meent, dat men aan de practijk kan over
laten, hie het résumé der besprekingen tot de autoriteiten 
kan komen. 

De Heer VAN DER MOLEN constateert, dat dus de VOOR
ZITTER de ongerustheid van den Heer ROODHTJYZEN niet deelt. 

De Heer D E BEAUFORT wijst op de practische bezwaren 
voor de groote steden, waar men vergadering zou moeten 
hebben van 25 schoolhoofden met 100 onderwijzers. Ligt in 
het artikel eenige waarborg daartegen? 
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De Heer D E SAVORNIN LOHMAN meent, dat dit bij plaatse
lijke verordening geregeld moet worden. Men zal te Amster
dam en te Rotterdam niet bet gansene personeel in één ver
gadering laten bijeenkomen. 

De Heer D E BEAUFORT merkt op, dat in die steden reeds 
vele scholen zijn van éénzelfde klasse. 

De VOORZITTER is het met den Heer D E SAVORNIN LOHMAN 
eens, dat men deze zaak aan de plaatselijke verordeningen 
moet overlaten. In dezen zin zal daarop in de Memorie van 
Toelichting de aandacht worden gevestigd. 

De Heer VAN DER MOLEN meende, dat het de bedoeling 
was, dat eerst in elke school eene bespreking plaats heeft. 
Doet men dit niet, dan krijgt men een geheel congres van 
schoolhoofden en onderwijzers. 

De VOORZITTER blijft van meening, dat deze zaak bij uit
nemendheid geschikt is voor regeling bij plaatselijke ver
ordening. 

Art. 21 wordt na wijziging goedgekeurd. Artikel 29&is 
{gewijzigd). 

Art. 2(èbis wordt goedgekeurd. Artikel 59 
(gewijzigd). 

Bij art. 59 mist de Heer VAN WIJNBERGEN eene bepaling*, 
hoe het gaan zal met scholen in de eerste jaren na de opricht-
ting, als er nog g'een 40 leerlingen zijn. Hij mist hier een 
analoge bepaling als voor de bijzondere H. B. scholen is 
gedacht. 

De VOORZITTER merkt op, dat de zaak van het Lager 
Onderwijs wel wat anders is dan voor het Middelbaar en het 
Hooger Onderwijs. 

De Heer VAN DER MOLEN meent, dat op het bedoelde geval 
reeds gerekend is. 

De Heer KETELAAR wijst er op, dat bij Koninklijk Besluit 
van 19 April 1907, n°. 19, aan een bijzondere school te 
Nijmegen de Rijksbijdrage onthouden is, omdat de school 
nog* niet alle klassen telde. Hij acht dit onbillijk. Als het 
leerplan in orde is, is er geen reden om het subsidie te ont
houden, want het is goed g'ezien om met één of meer klassen 
te beginnen en de school te laten uitgroeien. 
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De VOORZITTER wijst op de bepaling van art. 45 ter der 
"Wet op bet Middelbaar Onderwijs. 

De Heer TYDEMAN vestigt nog de aandacht op de „bijzon
dere gevallen". Bij de bespreking" daarvan merkte de VOOR
ZITTER terecht op, dat een bijzonder geval telken jare zou 
moeten vastgesteld worden. Spreker mist hier echter die 
toevoeging*. 

De VOORZITTER verwijst naar het over deze quaestie in de 
vorige vergadering gevoerd debat. 

De Heer NOLENS wil onderscheiden tusschen scholen die 
geen leerlingen krijgen omdat ze overbodig blijken en tus
schen scholen die geen voldoend aantal leerlingen krijgen, 
omdat die er in een gemeente niet zijn. 

De Heer TYDEMAN herinnert aan de woorden van den 
VOORZITTER in de vorige vergadering, dat het subsidie voor 
die kleine scholen als uiterste concessie telkens voor één jaar 
moet worden verleend. 

De Heer VAN DER MOLEN ziet geen bezwaar tegen de in
voeging „telkens voor één jaar" , maar noodig' is zij niet, 
omdat over alle subsidie-aanvragen telkens voor een jaar 
wordt beslist. De subsidies worden van jaar tot jaar verleend 
en als daartegen bezwaar is, brengt het schooltoezicht dat 
wel ter kennis van de Regeering. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN heeft geen bezwaar tegen 
de invoeging, achter „bepalen", van de woorden: „telkens 
voor een jaar" . 

Het aldus gewijzigd artikel wordt goedgekeurd. 

De VOORZITTER vraagt of men de nog" nader aan te brengen 
wijzigingen aan het Bureau wil overlaten. 

De Heer VAN "WIJNBERGEN: Ook mijn opmerking? 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN ZOU daarover een beslissing 
wenschen. 

De Heer VAN "WIJNBERGEN verduidelijkt nader, dat zijn op
merking alleen slaat op de opening van nieuwe scholen. 
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De VOORZITTER, zegt, dat de zaak twee kanten beeft, zoo
wel voor de voorstanders van bet openbaar als van bet bij
zonder onderwijs. Iedereen zal liever zien, dat een scbool 
uitgroeit dan dat men bet noodige aantal leerlingen bij een-
schraapt. Deze quaestie komt echter terug bij den school-
bouw en men kan bij de eindredactie met het resultaat der 
besprekingen rekening houden. 

De VOORZITTER verzoekt • opmerkingen betreffende dezen 
_ tekst alsnog aan het Bureau te doen toekomen. 

Alsnu is aan de orde het nader voorstel der l i l d e Subcom
missie omtrent het Bewaarschoolonderwijs. 

De VOORZITTER acht algemeene beschouwingen gewenscht 
omdat thans een ander systeem is gevolgd. 

De Heer TYDKMAN vindt in dat voorstel geen wijziging of 
verbetering'. Aan zijn denkbeelden is niet tegemoet gekomen. 
Hij handhaaft zijn principieele bedenkingen en is het ook 
met de toelichting oneens. 

Den Heer D E SAVORNIN LOHMAN komt het voor, dat dit 
voorstel zeer afwijkt van het aanvankelijke, dat uitging van 
de idéé, dat het bewaarschool onderwijs voornamelijk moest 
uitgaan van particulieren. Men wilde evenwel in principe 
dat het gemeentezaak was en dit is thans voorgesteld. Niet 
als verplichting; maar men gaat er van ui t dat het gebeurt 
en stelt dat voorop. De Heer TYDEMAN ziet voorbij, dat als 
er nu een bijzondere bewaarschool wordt opgericht, de inge
zetenen het recht hebben ook de oprichting eener school van 
gemeentewege te bevorderen, die financieel vóór gaat, want 
de bijzondere school krijgt niet het volle percent. Er is dus 
zeer in den geest van den Heer TTDEMAN gehandeld en het 
is niet zeer dankbaar van dezen om dat niet te erkennen. 

Den Heer TYDEMAN" ontbreekt geen dankbaarheid als er 
reden voor is. I n dit geval is die er niet, want het voorstel 
bedoelt om de openbare bewaarscholen zooveel mogelijk weg 
te krijgen. Komt er eene bijzondere school, dan worden de 
financieele bezwaren voor de gemeente grooter en is er dus 
reden om geen openbare school in te richten. Hij vat de 
bepaling aldus op, dat wanneer er in een gemeente alleen 
bijzondere bewaarscholen bestaan, men volstaan kan met een 
percentage der kosten te gfeven, maar dat, wanneer er een 

Nader voorstel 
van Subcommis
sie III omtrent 

het bewaar
schoolonder

wijs. 
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openbare school komt, de bijzondere het volle pond moet 
krijgen. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN: Niet het volle pond ! 

De Heer TYDEMAN meent toch, dat het er in staat. Hij ziet 
daarin een prikkel om de oprichting' van openbare bewaar
scholen na te laten en daarom kan hem ook de vooropstelling 
van het openbaar onderwijs niet bevredigen. Er is in het 
voorgestelde geen waarborg" voor het doorvoeren van dat 
onderwijs in de gemeenten. 

De VOORZITTER meent, dat men de onderdeden van het 
voorstel nog nader kan bekijken. Wat de Heer TYDEMAN 
wenscht is door redactie-verbeteringen te bereiken. Er is in 
het voorstel ook geen rekening" gehouden met het Bijks
subsidie. 

De Heer D E SAVORNIN LOIIMAX is van oordeel, dat men is 
uitgegaan van de idee dat er geen Rijks-subsidie zal zijn en 
de zaak gemeentelijk zal blijven. Als er Rijkssubsidie is, 
zullen de gemeenten jagen naar de oprichting van scholen en 
daarmede zijn voor het Rijk enorme kosten gemoeid. Het 
geldt hier de opvoeding" van zeer jonge kinderen en die kan 
men aan de gemeenten overlaten. 

De VOORZITTER erkent de juistheid dezer opmerking*. De 
l i l d e Subcommissie spreekt niet van Rijkssubsidie. Het geldt 
hier een zuiver gemeentelijke aangelegenheid'; Wa t de Heer 
TYDEMAN vreesde, het tegengaan der oprichting van openbare 
scholen, kan men vermijden door een wijziging' der redactie 
van het artikel betreffende den maatstaf der subsidieering. 

De Heer D E MEESTER vraagt opheldering van een zinsnede 
in de toelichting', waarin hij leest, dat de door de Subcom
missie aangebrachte veranderingen o. m. beoogen: verwijde
ring van het element, dat de bewaarschool zou kunnen zijn 
een pépinière voor de lagere school. De Subcommissie meent 
dit te voorkomen door oplegging van de verplichting" tot 
subsidieering; spreker zal gaarne vernemen, op welken grond 
de Subcommissie van oordeel is, op die wijze bedoeld element 
te verwijderen. 

De Heer D E SAVORXIN LOHMAN zet uiteen dat men vreesde, 
dat als er allerlei aparte schooltjes' kwamen, de gemeente zich 
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van de zaak onts lagen zou achten . Om d i t te voorkomen wilde 
m e n verp l ich ten s teun der gemeente aan de bijzondere be
waarscholen. Doch hoe groot d ie steun moet wezen, ingeval 
er geen openbare bewaarschool is, kan n i e t bij de we t worden 
vastgesteld, omdat men dan elk pun t van vergel i jking mist . 
Men kan n ie t d e volle kosten vt 1 goeden, w a n t dan kr i jgt men 
allerlei bijzondere en geen openbare bewaarscholen. 

D e VOORZITTER acht h e t pract isch thans de ar t ikelen i e 
behandelen. 

Aan de orde is a r t . 1. Artikel 1. 

D e Hee r D E BEAUFORT v i n d t h e t vreemd d a t , , ve r t e l l en" 
genoemd wordt als leervak. D e onderwijzers moeten vertel len, 
n ie t de leer l ingen. 

D e Hee r NOLENS heeft een opmerk ing van soortgelijken 
aard . 

D e Heer ROODKUYZEN v i n d t de u i t d r u k k i n g „werkzaam
h e d e n " n ie t mooi. 

D e Heer D E XAVOUMN I-onMAN zegt, dat de Amsterdanische 

verordening' is nagevolgd. 

A r t . 1 wordt goedgekeurd. 

Bij a r t . 2 v r a a g t de Hee r ÏYDEMAN of de h ie r bedoelde Artikel 2 
berekening ook zal intreden .als er een openbare bewaarschool 
wordt o-pf/crich-f. Hier wordt gesproken van , , be s t aan" . 

D e H e e r D E M E E S T E R : D a n bes taa t ze. 

De VOORZITTER s tel t de vraag of de zinsnede beginnende 
met de woorden: , ,Ter be r eken ing" wel ju i s t is en of men 
daa r in n ie t beter zou lezen: „voor alle in de te rmen val lende 
k inderen in die g e m e e n t e " . Men kan dan de kosten berekenen 
van h e t g'eheele aan ta l scholen d a t noodig zou zijn. 

D e Hee r D E SAYOKXIX LOTIMAN zegt, d a t dit ook de bedoe
l i ng is, al kan h e t iets anders worden u i tgedruk t . Men neemt 
de kosten van scholen en onderwijzend personeel t e zamen en 
maak t een raming- per kind, volgens welke r a m i n g de bijzon
dere school subsidie kr i jgt . 

v 
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De VOORZITTER zou in plaats van een „bewaarschool-
inrichting*" willen lezen: „een regeling van het bewaarschool-
onderwijs". 

De Heer VAN DEK MOLEN merkt op, dat de Subcommissie 
een theoretische berekening* bedoelt, waar tegenover hij stelt, 
dat niet alle kinderen van 3 tot 6 jaren een bewaarschool 
bezoeken. In het stelsel der Subcommissie zou Rotterdam een 
regeling moeten ontwerpen voor 30 000 kinderen. Daar heeft 
men voldoende gegevens, elders wordt het een smijten met 
de muts er naar. Hij wijst op de moeilijkheden eener raming. 
Zal men de schoolgebouwen van. voor 25 jaren als norm nemen 
of de bewaarscholen van verleden jaar? Er zijn er in Den 
Haag die f 110 000 gekost hebben. Een berekening" op zoo
danige basis loopt voor Rotterdam in de millioenen. Deze 
berekening is goed bedoeld, maar men zal die nader moeien 
omschrijven en het subsidie moeten fixeeren op een bepaald, 
gemiddeld, bedrag. 

De Heer D E SAVORNIX LOHMAN ZOU dat gevaarlijk achten. 
Als men zich baseert op een te groot aantal kinderen, wordt 
het quotiënt voor de bijzondere scholen te g'ering. Bijv. als 
men aanneemt, dat er gemeentescholen zouden zijn met '^000 
leerlingen als er slechts 200 in de gemeente zijn. 

De VOORZITTER stelt de vraag, of het niet beter ware om 
den gansenen eersten zin te doen ven-allen. Men kan zich dan 
stellen op het standpunt van het bestaande. Bestaan ei geen 
scholen, dan moet men een raming maken als bedoeld in den 
eersten zin. En van een beslissing" op den grond van ver
meende onjuiste berekening van het subsidie is beroep c.p 
Gedeputeerde Staten. 

De Heer D E MEESTER merkt op, dat tal van ouders «reen 
bewaaischoolonderwijs verlangen voor hun kinderen. Men kan 
aan de geopperde bezwaren tegemoet komen door te spreken 
van de kinderen van wie „redelijker wijze verwacht''* kan 
worden dat zij dat onderwijs zullen volg'en. 

De Heer NOLENS heeft tegen het eerste lid het besawaar dal 
er een onzeker element in de berekening" is. Als ergens een 
openbare bewaarschool is en er komt een bijzondere, nel", een 
bepaald aantal leerlingen, dan kan men berekenen wat die 
gekost zouden hebben, indien zij ter openbare school waren 
gezonden. Met dien maatstaf moet men rekenen. Dat is veel 
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gemakkelijker dan uit te maken hoeveel kinderen in een 
groote gemeente voor dit ondeiwijs theoretisch in aanmerking 
z-oaden kunnen komen. Men kan naar zijn meening1 dit 
onvaste element uit de berekening verwijderen. 

De Heer D E SAVOBNIN LOHMAN meent, dat het er niet t( e 
doet of de kinderen allen het onderwijs zouden volg-en of n e t . 
Het aantal dat zou kunnen komen, neemt men als maatstaf 
voor de kostenberekening'. Of zij in werkelijkheid komen doet 
er niet toe. Men berekent de kosten per kind en g-oef t a:\n de 
bijzondere school subsidie naar het getal kinderen dat er-
werkelijk komt. 

De Heer D E BEAVFOBT vreest, dat de voorgestelde fictieve 
regeling, te goeder trouw toegepast, tot arbitraire en uiteen-
loopende berekeningen voeren zal. Een raming voor Amster
dam zal tot zeer uiteenloopende cijfers voeren al naar gelang 
van het stadsdeel waar men zich een school denkt. Ook in de 
verspreide buurtschappen van een plattelandsgemeente zal 
men allerlei willekeurige berekeningen krijgen. Op die wijze 
krijgt men geen bruikbaren maatstaf; het ware beter de rege
ling aan het centraal gezag over te laten. 

D Heer D E SAVOBNIN LOHMAN ZOU dit nog bedenkelij kei-
vinden. Het Rijk kan de gemeentelijke toestanden niet beoor
deel en. Al is er een zekere willekeur in de berekening*, men 
kan toch tot een raming komen, tot een cijfer per kind. 
Daarom is het te doen. Maar als men iets beters voorstelt, 
heelt hij er geen bezwaar tegen. 

De VooitziTTEB meent, dat men heeft willen zeggen, dat de 
bijzondere school den kostenden prijs per leerling krijgt. 
Waar reeds openbare bewaarscholen zijn kan men dien be
rekenen en vergoeden. Hoe krijgt men dien nu waar geen 
scholen bestaan? Daarvoor heeft de Subcommissie een bereke
ning ontworpen: een begrooting van den kostenden prijs. Men 
zou verstandig doen de wijze waarop men daartoe komt niet 
in de wet te zetten, de eerste zinsnede te laten vervallen en. 
in de volgende in plaats van ,,indien allen" te lezen: ,,indien 
zij uitsluitend". Dan zijn er nog- wel moeilijkheden, geschil
len, arbitraire factoren te duchten, maar dan moet men ver
trouwen hebben in het beroep op Gedeputeerde Staten. 

De Heer DEMEESTEB doet opmerken, dat de VOOBZXTÏEB 
zich vergist. In het geval dat er geen openbare bewaarschool 

Instituut voor Nederlandse Geschiedenis, Grondwetscommissies 1883-1983
1913 Commissie-Bos, notulen, plenair, 1915-09-14

Notulen der Staatscommissie voor het onderwijs ('s-Gravenhage 1920)



60 

is, voorziet art. 3. Komt er nu een, dan heeft men maar 
een jaar te wachten om de kosten te kennen voor de gemeente, 
per leerling'. Dat bedrag moet men aan de bijzondere school 
vergoeden. Zoo lang men het nog" niet kent, kan men een 
voorschot geven'op het subsidie. 

De Heer D E SAVOBNIN LOHMAN kan zich als voorstander van 
het bijzonder onderwijs best met deze opvatting* vereenigen, 
maar die komt veel duurder uit. Als een gemeentelijke school 
slechts ten deele bevolkt is, komen de kosten per kind veel 
hüoger dan wanneer de school vol was. Daarom wilde spreker-
een berekening naar den maatstaf van een school die vol is. 
l ie t is waar, dat de bijzondere school dan minder krijgt. Men 
heeft het systeem van den Heer D E MEESTER ook wel eens 
overdacht voor het Lager Onderwijs, maar in sommige 
gemeenten, bijv. te 's-Hertogenbosch, was de kostprijs per 
kind fabuleus hoog en naar dien maatstaf van subsidieering 
zou het houden van bijzondere scholen een mooie onderneming' 
zijn. De berekening- van den Heer D E MEESTER heeft het 
nadeel dat de kosten dezelfde blijven, ook al daalt de schooi
bevolking tot de helft. Men moet te rade g*aan met het denk
beeld dat de school vol zou zijn. 

De VOORZITTER blijft het meest gevolen voor zijn eigen 
voorstel. Dit klopt ook met art. 3, waarbij aan het bezwaar 
van den Heer TYDEMAX is tegemoet te komen, door daar den 
maatstaf van art. 2 toe te passen. Dan vervalt de prikkel om 
de opricktdng van openbare scholen tegen te gaan en brengt 
de oprichting eener bijzondere school geen verwarring in de 
gemeentefinanciën. De berekening van den kostprijs is moge
lijk daar waar scholen zijn. Zijn ze er niet dan kan men 
vergelijken met naburige gemeenten. 

De eerste zinsnede op pag. 2 bovenaan kan dan vervallen. 

De Heer NJOLENS vraagt, of de VOORZITTER nu nog* altijd het 
fictieve getal der kinderen bedoelt, die zouden kunnen komen, 
of de werkelijke leerlingen der bijzondere scholen? 

De VOORZITTER bedoelt het laatste. Dat geeft geen over
dreven kosten en billijken steun aan het bijzonder onderwijs. 

Den Heer D E SAVOBNIN LOHMAN is het nog niet duidelijk. 
Welke leerlingen worden met ,,allen" bedoeld? 

De VOORZITTER: Die op de bijzondere scholen komen. 
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Be Heer D E MEESTER meent, dat men tot een billijker 
berekening zon kunnen komen door te bepalen, dat uitgekeerd 
wordt wat de kosten per leerling1 zouden zijn, indien de 
openbare bewaarscholen in de gemeente werden bezocht door 
zooveel leerlingen als waarvoor ze bestemd zijn. 

Hij stelt dit voor. 

De Heer D E SAVOHNIX LOILMAX zegt, dat daarmee zijn 
bezwaren wegvallen. 

De VOORZITTER acht dit óók juister. 

De Heer D E BEAUFORT acht ook de quaestie der schoolgeld-
heffing moeilijk. 

De Heer D E SAVORXIX LOIIMAN deelt mede, dat men in de 
Subcommissie gedacht heeft aan een schoolgeldheffing naar 
het inkomen. 

De VOORZITTER meent, dat men lezen kan: „na aftrek van 
hetgeen gemiddeld aan schoolgeld zou zijn geheven." Men 
kan deze zaak nog* eens nag*aan bij de eindredactie. 

Besloten wordt, dat de eerste zinsnede: „Ter berekening" 
enz. zal vervallen. ' . 

De tweede zinsnede wordt vastgesteld in de redactie van den 
Heer D E MEESTER, met invoeging van het woord „gemid
deld" vóór „aan schoolgeld", zoodat de zinsnede alsdan luidt: 

„Aan de besturen der bijzondere scholen wordt per leerling 
uitgekeerd wat door de gemeente per leerling zou zijn uitge
geven, indien de openbare bewaarscholen in de gemeente 
werden bezocht door zooveel leerlingen als waarvoor zij be
stemd zijn, na aftrek van hetgeen gemiddeld aan schoolgeld 
zou zijn geheven." 

De Heer ROODHUYZEN stelt de vraag, waarom niet liever 
beroep op den Onderwijsraad is opengesteld, dan op Gedepu
teerde Staten, die een bepaalde politieke kleur kunnen heb
ben, zoodat ongelijke beslissingen te duchten zijn? 

De Heer D E BEAUFORT acht Gedeputeerde Staten beter ge
outilleerd voor het nagaan van de berekeningen der gemeente. 

De Heer TYDEMAX heeft staatsrechtelijke bezwaren tegen 
het inschuiven van den Onderwijsraad in het comptabel 
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systeem der gemeenten. De quaestie der moeilijkheid van bet 
nagaan der berekeningen is hiertegenover van minder belang. 

De Heer N'ÓLENS acht dit bezwaar juist. De Onderwijsraad 
zou bovendien ambtenaren moeten hebben voor deze comp
tabele aangelegenheid, een halve Rekenkamer. 

Art. 2 wordt g-oedg*ekeurd. 

Artikel 3. Aan de orde is art. 3. 

De VOORZITTER ziet in dit artikel het bezwaar van den Heer 
TYDEMAX en ook de moeilijkheid hoe de ingezetenen kunnen 
opkomen voor het verkrijg-en eener openbare bewaarschool. 

De Heer D E BEAUFORT zou veel gevoelen voor het aannemen 
van den maatstaf van geldelijke bijdragen gelijk die in na
burige gemeenten worden verleend. 

De Heer D E SAVORNLN LOIIMAN stelt de vraag, of men de 
gemeenten zou willen dwing*en zoo hoog*e subsidie te geven, 
dat zij wel verplicht werden zelve een school op te richten. 

De Heer VAX DER MOLEN meent van niet. De Heer D E 
BEAUFORT wil den maatstaf van naburige gemeenten. 

De VOORZITTER merkt op, dat dit overeenstemt met wat 
men ook inzake den schoolbouw wenschte. Onder naburige 
gemeenten moet men verstaan gemeenten van ongeveer ge
lijke beteekenis. Dat kan bij de eindredactie worden vast-

' gelegd. 

De Heer D E SAVORXLX LOIIMAN vindt de uitdrukking „na
burige gemeenten" g'éheel willekeurig*. Men moet nagaan 
wat de gvemeente zelve zou hebben te betalen als zij een 
school wilde oprichten. Dat is zeer goed te beg-rooten. 

De VOORZITTER bedoelt een uitkeering per leerling van 
het bedrag dat in een soortgelijke g-emeente, in soortgelijke 
omstandigheden verkeerend, de kostprijs is per leerling 
eener openbare bewaarschool. Dit is nader te redigeeren. 

De Heer D E MEESTER wil in de tweede alinea nog een 
ruimer bevoegdheid voor de ingezetenen om bij den Onder
wijsraad in beroep te komen voor de oprichting eener open-
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bare school, met verplichting voor de gemeente om een daar
toe strekkende beslissing van dien Raad op te volgen. 

De Heer D E SAVORNIN LOIIMAK meent, dat dit in een af
zonderlijk artikel is te regelen. 

De Heer ROODHTJYZEN stelt de vraag, of het niet eenvou
diger is te bepalen, dat de oprichting moet geschieden als 
een zeker aantal ouders die vragen. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN acht het beter liet systeem 
te volgen dat aanvaard is voor het lager onderwijs. 

De VOORZITTER acht het voorstel een gTooten stap tot den 
vrede. 

De Heer TYDEMAN vraagt, of nu het beroep van de inge
zetenen is geregeld. 

De VOORZITTER zegt, dat nu vastgesteld is het beroep op 
Gedeputeerde Staten en daarnaast het beroep op den Onder
wijsraad om te besluiten tot de oprichting eener openbare 
school. 

De Heer TYDEMAN acht dat onvereenigbaar met art. 212 
der Gemeentewet. Het gaat tegen de grondwettelijke auto
nomie der gemeenten in. 

De VOORZITTER meent, dat men moet trachten het met de 
Grondwet in het reine te krijgen. 

De Heer TYDEMAN kan daarmede geen g*enoegen nemen. 
Een beslissing van den Onderwijsraad in dezen gaat tegen 
de Grondwet in. 

De Heer D E SAVORNIN LOIIMAK beaamt dit. Men geve de 
bevoegdheid aan Gedeputeerde Staten, als bij het lager on
derwijs. 

De Heer ROODHUYZEN: Den Onderwijsraad g¥ehoord. 

De Heer D E SAVORNIIS" LOHMAK meent, dat men dit er kan 
invoegen. 

De VOORZITTER vraagt of men het hiermede eens is en 
stemming verlangt. 
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De Heer TYDEMAN handhaaft zijn principieele bezwaren 
tegen de regeling". 

De Heer D E SAYOHXLN LOHMAN wil de nadere redactie 
nog' wel eens voor zich zien. 

Besloten wordt de eindredactie aan het Bureau over te 
laten. 

Alsnu komt aan de orde het nader voorstel der IVde Sub-
ommissie in zake de opleiding* van onderwijzers. 

Voorstel van 
Subcommissie 
IV betreffende 

een gewijzigden 

kekm inzake de De VOORZITTER stelt den gewijzigden tekst der artikelen 
omSïïzers!111 a a n de orde. Er worden geen alg'emeene beschouwingen ge

voerd. 
Artikel 76. Naar aanleiding' van een opmerking van den Heer D E 

BEAUFORT, wordt wegens de afwezigheid voor eenige oogen-
blikken van den Heer D E MEESTER, die een opmerking-
wilde maken over art. 76, dit artikel voorloopig aange
houden. 

Artt. IQbis en tei De artikelen 76bis en ter worden goedgekeurd. 

Art. 76 quater. Aan de orde is art. 7Qquater. 

De Heer VAN WIJNBERGEN vraagt of het niet noodig is 
meer categorieën van scholen te noemen, handelsscholen en 
seminaria bijv., die gelijk te stellen zijn met driejarige 
middelbare cursussen en gymnasia. 

De Heer VAN DER MOLEN vindt een algemeene omschrij
ving bedenkelijk en niet noodig. 

De Heer ROODHTJYZEN meent, dat dan de eventueele vrij
stelling van het examen moet geregeld worden bij afzonder
lijk Koninklijk Besluit, anders is er vrees voor onbillijk
heden. 

De Heer VAN WIJNBERGEN ziet geen bezwaar om te spreken 
van scholen die ,,g'elijk gesteld" worden met de in het artikel 
genoemde. 

De Heer VAN DER MOLEN meent, dat men de genoemde 
scholen aannam als een norm voor de opleiding. De enkeling 
die op een andere onderwijsinrichting een voldoend quantum 
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kennis opdoet voor toelating tot de kweekschool, moet van 
die kennis doen blijken door een examen. De genoemde 
scholen geven de normale vooropleiding voor de kweek
school . 

De Heer KETELAAR ZOU de soorten van scholen, die recht 
op vrijstelling van examen geven, in de wet g*enoemd willen 
zien. Voor de leerlingen van alle overige inrichtingen zou 
hij een toelatingsexamen wenschen. 

De Heer D E BEAUFORT acht het beter om de regeling niet 
over te laten aan een bestuursmaatregel. 

De VOORZITTER vindt het een stap vooruit, dat de vóór-
opleiding' in de wet vastligt. Wie een anderen ontwikke
lingsgang heeft gevolgd, moet een examen doen. 

De Heer NOLENS vraagt wat men verstaat onder gymnasia. 

De VOORZITTER: De aangewezen gymnasia. 

De Heer NOLENS merkt op, dat er ook andere zijn, die 
geen subsidie hebben en wier leerlingen het staatsexamen 
doen. 

De Heer VAN DER MOLEN meent, dat een dergelijk gym
nasium, dat zich onttrekt aan de regelen van het eindexamen, 
zichzelf een last oplegt. Maar dan is het ook niet onbillijk 
de resultaten van de eerste drie leerjaren van zulk een school 
niet gelijk te stellen met die der aangewezen gymnasia. 

De VOORZITTER is van oordeel dat men den weg kan volgen 
Van een toelatingsexamen. Komt dan iemand van een bijzon
der gymnasium, dan moet beslist worden over vrijstelling* of 
examen. 

De Heer NOLENS bedoelde met zijn opmerking enkel een 
quaestie van gelijkstelling. 

De Heer ROODIIUYZEN werpt nog een andere vraag op. Als 
er x plus 50 candidaten zijn voor een kweekschool, met x 
plaatsen, zal men dan de vroeger behaalde cijfers in aanmer
king* brengen? Men geeft zijns inziens thans een recht op 
plaatsing. 

5* 
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De VOORZITTER zegt, dat al wat de toelating- betreft ge
regeld wordt in art. 7Stci-. 

De Heer D E SAVORNLN LOHMAX betwijfelt dit. Er is een 
recht op toelating" in <le vret, dus moet men ook de plaatsing-
regelen. 

De Heer TER LAAN erkent geen recht op plaatsing". Als er 
te veel eandidaten zijn, moet men een vergelijkend examen 
houden. 

De Heer D E SAVORXIX LOIIMAN wil dat dan in de wet be
paald zien. 

De Heer ROODIIUYZEX meent, dat art. 76quater dan een 
wassen neus wordt. Wat geeft dan de voorloopige opleiding1? 

De VOORZEI TER meent, dat dit het verlang'de peil van 
ontwikkeling* aangeeft. Zijns inziens kan men de toelating 
reg'elen bij Koninklijk Besluit. 

De Heer VAN DER MOLEN merkt op,t dat de quaestie samen
hangt met den thans beperkten omvang' der kweekscholen, 
4 leerjaren met 24 leerlingen. In het bezwaar ware te voorzien 
door parallel-klassen. 

De Heer KOODIIUYZEN zeg't, dat men de gebouwen toch niet 
uitzetten kan. 

De Heer TYDEMAX acht dit debat van belang'. Wij volgen 
bij de opleiding* der onderwij zeis niet het stelsel dat vroeger 
gold bij de Koninklijke Militaire Academie, waar een be
paald aantal plaatsen werd opengesteld. Toch zal men 
misschien tijdelijk op de kweekscholen een beperkt aantal 
plaatsen open stellen, want men kan niet telkens scholen 
bijbouwen. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAX zegvt, dat de wetgever thans 
één opleiding* onderstelt, op de kweekscholen. Wie het 
examen heeft gedaan, moet kunnen rekenen op een plaats, 
daarop recht hebben. Men kan hem niet laten wachten tot er 
weder een nieuwe school is. 

De Heer D E BEAEEORT acht de zaak niet zoo ingewikkeld. 
Aan. den Staat wordt de plicht opgelegd voldoende kweek-
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scholen op te richten. Die plicht houdt op, als voldoende 
voorzien wordt in de behoefte aan onderwijzers. Zijn er nu 
meer candidaten dan plaatsen dan is er een regeling* noodig, 
maar het is de vraag of men die- in de wet moet zetten. De 
quaestie zal trouwens allten rijzen in den overgung'stijd, 
zoolang* er nog niet voldoende scholen zijn. 

De Heer* NOLENS vindt het te kras, dat er recht op plaatsing 
zou zijn. De in «< g'enoemde scholen bedoelen volstrekt niet 
om leerlingen aan de kweekscholen te leveren. De eerste 3 
jaar van een gymnasium zijn daarvoor volstrekt niet de beste 
opleiding. Nu kan men wel aan leerlingen van die scholen 
vrijstelling geven van examen, maar men moet geen recht 
geven op plaatsing op een kweekschool. 

De VOORZITTER acht de quaestie minder ingewikkeld dan 
zij wordt voorgesteld. Als men alleen in de wet opneemt het 
peil van ontwikkeling en verder alles wat de toelating betreft 
overlaat aan een bestuursmaatregel, dan kan daarvoor ook 
bepaald worden welke onderwijsinrichtingen met die onder 
a zullen zijn gelijk gesteld en voorts wat er gebeuren moet, 
wanneer er te veel aanmeldingen zijn. Men moet niet te veel 
in de wet zetten. Dus zouden b en lid 2 kunnen ver-vallen. 

De Heer ROODHUTZBN handhaaft zijn bezwaar, dat ouders 
die hun kinderen naar een 3-jarigen cursus zenden om er 
onderwijzers van te maken, hun doel niet zullen bereiken. 

De Heer D E SAVORNIX LOHMAX meent, dat men bepaalde
lijk denken moet aan het geval, dat er meer aanmeldingen 
zijn dan plaatsen. Dan kan wel bij bestuursmaatregel uitge
maakt worden wie praeferentie heeft, doch indien dit zal 
afhangen van den uitslag van een vergelijkend examen voor 
allen die toelating- vragen, voor het geval het aantal beschik
bare plaatsen te gering is, dan behoort dit in de wet te staan. 

De Heer D E BEAUFORT acht het beter dat er dan geen vrij
stellingen zullen gelden, doch in het algemeen een vergelij
kend examen zal worden afgenomen. 

De Heer ROODHUYZEN stelt de vraag of men zoover moet 
gaan. Wanneer het Rijk het aantal beschikbare plaatsen be
paalt en het aantal aanmeldingen niet te groot is, behoeft men 
den weg* van een vergelijkend examen niet op. Een examen is 
altijd een pis aller. Een vergelijkend examen zou alleen 
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noodig zijii als er te veel candidaten zijn voor de beschikbaie 
plaatsen. 

Be Heer D E BEAUFORT merki op, dat in dat geval één 
peisoon dal vergelijkend examen zou kunnen provoceeren of 
onnoodig maken. Beter is het dan een examen algemeei 
verplichtend te stellen. 

De Heer VAN DEB MO-LEK vindt al deze beschouwingen 
wanhopig tfoeo-retiseh. Langzamerhand zal men komen tot 
verschillende kweekscholen per provincie. In Friesland bijv. 
is ei veel ambitie voor hei onderwijzersvak. De behoefte aan 
kwrekschoolplaatsen houdt dus verband met den drang' die 
uit de vrije maatschappij opkomt. Men kan niet voor het 
geheele land het contingent voor alle kweekscholen vast
stellen. 

De VooRZiiTER houdt eveneens het fixeeren van het aantal 
beschikbare plaatsen per jaar voor ondoenlijk, voornamelijk 
in verband met de vrije opleiding'. Zijns inziens is de vraag, 
dat de wet het peil van ontwikkeling' vaststelle en dat men 
de toelating'' overlaat aan een bestuursmaatregel, die een vei-
gelijkend examen vordert als er méér candidaten zijn dan 
plaatsen en de vrijstelling' laat gelden als er meer plaatsen 
zijn dan aanmeldingen. Hij merkt nog- op, dat alle bestaande 
vergelijkende examens bij best uursmaatregel zijn geregeld. 

De Heer NOXENS acht een vergelijkend examen voor het 
geheele land niet noodig, doch alleen voor die scholen waar
voor meer aanvragen om plaatsing' komen dan er beschikbaai 
zijn. 

De Heer TYDEMAN meent, dat het bepaalde sub a toch wel 
iets verder gaat dan alleen het ontwikkelingspeil te bepalen. 
Daarnaast is b heterogeen. Een toelatingsexamen geeft beslist 
een recht. Niet-toelating na een voldoend examen is onge
rijmd. Men kan de peilbepaling in de Toelichting" brengen en 
een examen instellen voor allen — geen vergelijkend examen, 
want dit is over het geheele land onmogelijk — waarvoor de 
eischen gelijk staan met wat men sub a vorderen wil als peil. 
Aanvankelijk zal er niet voor allen plaats zijn, gaandeweg 
regelt zich dat. 

De Heer D E BEAUFORT geeft een andere redactie in over-
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weging1, een vergelijkend examen vorderend, behoudens het 
geval dat er méér plaatsen zijn dan aanmeldingen. 

De Heer KETELAAR heeft bezwaar tegen een algemeen 
examen. Deze jongelui hebben pas hun diploma's gehaald en 
dns zou men ze kort daarna weer een examen opleggen. Dat 
leidt tot africhting', kunstjes. De afgerichten zullen een voor
sprong hebben. Dat verbetert de zaak niet. Men moet een 
regeling hebben voor het geval dat er te veel aanmeldingen 
zijn voor één bepaalde kweekschool. 

De Heer D E SAVORNIX LOHMAN ziet de moeilijkheid juist 
hierin, dat er geen aanmelding voor een bepaalde school kan 
zijn. Wij willen de mog'elijkheid van plaatsing' in het geheele 
Rijk en dat kan alleen door een algemeen examen. Hoogstens 
kan men bij de plaatsing voorkeur geven aan de menschen 
uit de provincie waarin de kweekschool, of kweekscholen, 
zijn gevestigd. De wet zal een schifting moeten maken door 
een vergelijkend examen. De puzzle voor de plaatsing* moet 
worden opgelost door den ontwerper van den bestuurs-
ma at regel. 

De Heer D E BK U FOKT geeft eene redactie in overweging, 
waarvan de strekking is, dat indien het aantal candidaten het 
aantal beschikbare plaatsen overtreft, een vergelijkend 
examen over het geheele land zal worden gehouden. Zijn er 
voldoende plaatsen, dan worden degenen, die eene voldoende 
opleiding hebben gehad, zonder examen toegelaten. 

De VOORZITTER meent dat dit systeem nog niet geheel klopt. 

De Heer TER LAAX acht gewenscht, dat de nieuwe zaak 
zoo weinig mogelijk afwijke van het bestaande dat g'oed is. 
Het nieuwe is het verhoogde ontwikkelingspeil. Het bestaande 
is, dat ei een examen is. De Heer D E BEAUFORT stelt dit voor, 
als regel, maar wil, als er voldoende plaatsen zijn, eerst 
zonder examen toelaten degenen die de gevorderde opleiding 
hebben gehad. 

De Heer ROODIIUYZEX kan zich met het voorstel-l)F. 
BEAT FORT wel vereenigen. 

De Heer VAX DER MOLEN heeft het bezwaar, dat de oplei
ding gebonden wordt aan het aantal beschikbare plaatsen. Dit 
conting-enteeren is gevaarlijk. De Heer D E SAVORXIX LOHMAN 
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meent, dat dit niet gebeurt, maar het zal wel gebeuren. Men 
neemt toch niet het aantal plaatsen in het geheele land 
bijeen? De Heer D E BEAUFORT zeg*t: ja, maar dan wordt het 
nog* dwazer. Wil men dan jong'elui uit Xoordholland plaatsen 
in Friesland, met al de kosten, daaraan verbonden? Het 
tegenwoordige fixeeren van het aantal plaatsen hindert niet, 
zoolang er de normaallessen-opleiding is, maar die is bestemd 
om te verdwijnen. 

Beter is het om het aantal plaatsen aan een kweekschool 
niet te fixeeren, ruimte te laten voor groote inrichtingen. Die 
komen er in de practijk vanzelf. 

De Heer TYDEMAX wenscht nog een ander element in de 
discussie te mengen, n.1. de bijzondere opleiding, die op aan
gewezen kweekscholen, voldoende aan gelijke eischen als de 
openbare. Vordert men nu daar geen vergoelijkend examen, 
dan maakt men het moeilijker voor de openbare opleiding, 
omdat het normale peil van eischen door een vergelijkend 
examen wordt opgeschroefd en het volgen van de bijzondere 
opleiding dan het gemakkelijkst zou zijn. Noodig is zijns 
inziens een algemeen toelatingsexamen voor alle kweek
scholen. De Heer D E SAVORXIX LOIIMAX merkt op, dat dan de 
moeilijkheid blijft. Dat kan worden toegegeven, maar na een 
toestand van oogenblikkelijke ongelegenheid komt men daar
over heen. 

De VOORZITTER sluit zich aan bij het gesprokene door den 
Heer VAN DER MOLEX. Als er veel sollicitanten zijn en te 
weinig* plaatsen, kunnen moeilijkheden rijzen, ook strijd 
tusschen openbaar en bijzonder onderwijs. Het gevolg' zou 
kunnen zijn een beperking' van het aantal Rijkskweekscholen, 
ook het omgekeerde. De ervaring zal echter wel uitwijzen 
hoeveel er noodig* zijn. Men benoude evenwel den eisch van 
het peil van ontwikkeling* voor de toelating". Daarna stelle • 
men de vragen betreffende vrijstelling' of examen. Dat is een 
vraag* van andere orde. 

Wanneer aan alle eischen is voldaan, is er een zeker recht 
op plaatsing. Maar is er geen voldoend aantal plaatsen, dan 
moet jegens allen de billijkheid worden betracht door middel 
van een vergelijkend examen. Hij voelt dus het meeste voor 
het stelsel van het ontwerp der Subcommissie. 

De Heer ROODHUYZEN is het daarmede eens, maar wijst op 
de practijk. De practijk zal zijn, dat als er niet genoeg 
plaatsen zijn, men het beroep op .de vrijstelling* zal prijs 
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geven en l iever de kans wagen v a n een examen waarvoor men 
k laa r is. Maai; dan heeft tevens h e t bijzonder onderwijs een 
voorrang:, omdat men daa r de vrijstelling' wel zal l a t en gelden. 

De Hee r T E R LAAN wijst er op, dat men de leer l ingen 
van een g y m n a s i u m toch n ie t me t die der kweekscholen m a g 
vergeli jken. D e onderwijzer die k laar is, is n ie t zeker da t hij 
een be t rekking v ind t . E r zijn elk j a a r maa r een bepaald 
aan t a l onderwijzers noodig", een geta l d a t is vas t te stel len. Te 
verwachten is bovendien, da t er bijzondere kweekscholen 
komen voor h e t openbaar onderwijs. D u s men kan geen onbe
perk te opleiding toelaten, w a n t dan kr i jg t men weer dezelfde 
el lende als e r meer dan eens geweest is in de l aa t s t e 25 j a r en . 
D a t behoeft n ie t . Bl i j f t dan ten slotte enkel h e t gevaa r van 
he t overvleugelen van he t openbaar onderwijs door he t bi j 
zonder. Doch da t is te ondervangen door h e t in s tandhouden 
der gemeentel i jke kweekscholen. 

De VOORZITTER is van oordeel d a t de discussies n i e t tot 
volkomen helderheid hebben geleid en wi l a r t . IQqyater dus 
aanhouden tot morgen. Men kan dan nog" eens r u s t i g over 
de zaak denken. 

D e H e e r D E BEAUFORT wil levens gedach t zien a a n de 
quaest ie der toe la t ing tot de bijzondere kweekscholen, door 
den Hee r TYDEMAX gemoveerd. Hi j bedoelt a r t . fftbis, 3de 
l id, a. Als er aan de openbare kweekscholen een vergeli jkend 
examen wordt gevorderd, zouden voor de bijzondere kweek
scholen dezelfde eischen moeten gesteld worden. 

De H e e r D E SAVORXIX L E H M A N ach t d i t onmogelijk. Met 
de v r a a g of er a l dan n i e t een voldoend aan ta l beschikbare 
p laa tsen is op de bijzondere kweekscholen heef t h e t Ri jk niets 
te maken . 

De Heer TYDI.MAN bli jf t een oplossing" zien in een uniform 
examen voor alle kweekscholen. 

De verdere behande l ing van ar t . IQquater word t aange
houden . ' 

Alsnu komt aan de orde h e t aangehouden ar t . 76. Artikel 76. 

De Hee r D E MEKSTER h e c h t aan he t behoud der gemeente
lijke kweekscholen, waarvan he t nu t , n a d i t debat , n ie t kan 
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worden betwijfeld en waarvan de opheffing moedwillig de 
opleidingsgelegenheid zou verminderen. Hij vertrouwt, dat 
zij op den duur door het Rijk op goede voorwaarden zullen 
worden overgenomen, maar moeten zij dadelijk verdwijnen, 
dan is de gemeente genoodzaakt genoegen te nemen ook met 
voor haar hoogst onvoordeelige voorwaarden. 

De Heer TER LAAX heeft de nieuw ingevoegde zinsnede met 
genoegen begroet. Hij is daarvoor dankbaar, maar geenszins 
voldaan. De geschiedenis heeft het nut der gemeentelijke 
kweekscholen bewezen en er bestaat geen enkele aanwijzing 
waarom ze zouden moeten verdwijnen. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAX geeft in overweging om in 
het 5de lid in te voegen: ,,behoudens de thans bestaande". 

De VOORZITTER zegt, dat dit bij de eindredactie kan ge
schieden. In het rapport betreffende de opleiding' zit nu nog 
het summier onderzoek en de overgangsperiode. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAX vraagt nog, hoe de even
redigheid van het schoolgeld voor de kweekscholen is vasi ie 
stellen, die ook g'elden zal voor de bijzondere scholen. Dit is 
een mooi ding om ook nog' eens te overleggen. 

De VOORZITTER antwoordt, dat er evenredigheid moet zijn 
met het inkomen der ouders of verzorgers. 

Dat de heffing" gelijkmatig geschiede, daarvoor moet de 
Minister zorgen. 

De Heer VAN DER MOLEN geeft nog als punt ter overden
king aan art. liter. Hij mist de daarin omschreven regeling 
der beurzen voor de bijzondere kweekscholen. 

De VOORZITTER verdaagt de vergadering tot mof gen 11 uur. 

Goedgekeurd in de vergadering' van 22 October 1915. 

De Voorzitter, 

D. BOS. 
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